
توجه به تعاملات فرهن در کنار گسترش مبادلات اقتصادی

به گزارش روابط عموم و امور بین الملل منطقه آزاد چابهار، مسئولین منطقه آزاد چابهار هدف از میزبان اجلاس جهان موزههای آسیا

و اقیانوسه را تلاش برای بازشناساندن ظرفیتهای تاریخ، فرهن و گردشری تنها بندر اقیانوس ایران عنوان کردهاند.

فرهن، اولویت چون اقتصاد

مراسم با پخش پیام ویدئو ی «کیدون ب» رئیس ایوم آغاز شد و سپس عبدالرحیم کردی، مدیرعامل منطقه آزاد چابهار پشت

و تمدن ر نقاط این سرزمین پهناور، تاریگفت: «چابهار مانند دی و خارج تریبون قرار گرفت و ضمن خیرمقدم به میهمانان داخل

ریشهدار دارد که توجه به آن، در کنار فعالیتهای اقتصادی از الویتهای سازمان منطقه آزاد چابهار است.»

وی با اشاره به دو راهبرد ایفای نقش در اقتصاد مل و گسترش مناسبات بینالملل در منطقه آزاد چابهار، ادامه داد: «توجه قدرتهای

اقتصادی جهان به چابهار جلب شده و این باور شل گرفته که بهترین مسیر برای دستیاب به بازار بزرگ افغانستان و آسیای میانه،

چابهار است.»

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار با اشاره به امضای توافقنامه سهجانبه چابهار میان ایران، هندوستان و افغانستان گفت: «امروز و

را به فال نی از مبدأ هند و به مقصد افغانستان به بندر چابهار رسید. این همزمان همزمان با این اجلاس، اولین محموله ترانزیت

مگیریم چون یادآور این نته مهم است که در کنار همه تلاشهای منطقه آزاد برای توسعه اقتصادی، باید تاری و فرهن غن خود را

هم عرضه کنیم.»

کردی با بیان اینکه ذخیره دانش سازمان منطقه آزاد چابهار برای توسعه فرهن و مباحث تاریخ کاف نیست، ادامه داد:«اجلاس

ایوم این فرصت را به ما مدهد که از تجربه شما دوستان برای مراقب از میراث تاریخ و شیوههای نوین معرف ظرفیتهای خود

استفاد کنیم. چابهار در حال بدلشدن به ی چهارراه جهان است که طبیعتا محل تلاق فرهنها و خردهعرهنهای گوناگون

خواهد بود و چنین نشستهای به ما برای مواجهه با تنوع فرهن و هویتهای جدیدی که مسازد، کم مکند.»

اه تاریخناکام از رسیدن به جای

سیداحمد محیططباطبای، رئیس کمیته مل موزههای ایران سخنان خود را با تشر از رئیس سازمان منطقه آزاد چابهار و مدیرکل

میراث فرهن استان سیستانوبلوچستان آغاز کرد و گفت: «بدیه است که اگر ما این مراسم را در شهری مانند تهران برگزار مکردیم

ه در مرکز ارتباطات کشورها و تعاملات فرهنشد اما ما چابهار را انتخاب کردیم چون با وجود ایناز تسهیلات بیشتری برخوردار م

اطراف دریای هند و سواحل جنوب قرار گرفته، مغفول مانده و از رسیدن به موقعیت تاریخ خود بازمانده است.»

همه این نواح موزه، ادامه داد: «موزه چابهار باید بتواند فرهن با اشاره به برنامه منطقه آزاد چابهار برای ساخت ی محیططباطبای

را معرف کند و در تعامل با فرهنهای باشد که در طول تاری در فرهن مردمان ساکن چابهارو مناطق همجوار  نقش داشتهاند.»

رئیس کمیته مل موزه های ایران با بیان اینه اقدامات انسانها موجب شده در سالهای اخیر بحرانهای مانند کمآب، گرمشدن زمین و

خشسال بروز کند، گفت: «هدف اصل از این گردهمای، گفتوگو و تعامل بین کشورهای عضو است تا موزهها بتوانند نقش

بازدارنده در ایجاد یا تعمیق بحرانهای انسانساز داشتهباشند.»



نقش موزهها در حفظ فرهن و سنتها

یوج یوریهارا، نماینده کمیته مل موزههای ژاپن نیز در سخنان با تاکید بر نقش موزهها در حفظ فرهنها و سنتها گفت:

«همانطور که عنوان نشست نشان مدهد مخواهیم بوییم موزهها مفهوم تبعدی نیستند بله به سوی فرهنمحورشدن در

حرکت هستند. موزهها به واسطه تغییری که در مفهوم آنها صورت گرفته به این سمت رفتهاند که نقش بیشتری در حفظ فرهن بازی

کنند.»

نماینده کمیته مل موزههای ژاپن ادامه داد: «چشمانداز مشترک ما را به سمت و سوی پیش مبرد که با افراد مرتبط با موزهها و

همچنین با ذینفعان و سازمانهای مختلف ارتباط برقرار کنیم تا اطمینان حاصل شود تاریها، میراث و سنتها به صورت روزافزون در

قالب مشارکت همزمان جهان حفظ مشود.»

نوروز فصل مشترک منطقه

سخنران بعدی سیدمحمد بهشت، رئیس پژوهشاه میراث فرهن و گردشری بود. او بیان اینه ما متوانیم موضوعات مختلف را

برای چنین گردهمایهای داشته باشیم اما ایوم ما را به ریشههای  مشترک که داریم پیوند مزند، گفت: «هرچیزی که اصیل بوده و با

ریشهها پیوند داشته باشد به طور طبیع پایدار هم هست و به این معن، متواند تیهگاه خوب هم باشد.»

بهشت ادامه داد: «در منطقهای به سر مبریم که از یسو به خویشاوندی ما شهادت مدهد و از سوی دیر شهادت مدهد به شادی

و متواند نماینده خاطرات خوش ما از یدیر باشد. به همین ترتیب متوانیم آن را نماد صل به حساب آوریم و آن هم آیین است که

ما در بهار برگزار مکنیم و به آن نوروز مگوییم.»

رئیس پژوهشاه میراث فرهن و گردشری، نوروز را مناسب و بهانهای برای تعامل و تحیم دوستها دانست و گفت: «نوروز

استفاده بسیاری دارد و ی از آنها این است که متوانیم دور یدیر حلقه بزنیم و اگر کینهای وجود دارد کنار بذاریم و با هم

هماری کنیم. به همین دلیل مخواهم پیشنهاد کنم هر جای که گرد هم مآییم و نوروز را جشن مگیریم، ایوم به عنوان زیر

مجموعه آسپ، حاضر شود.»


